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-------------------------------------------------------------------------------- 

最近、中国疾病管理予防センターは、マイコプラズマ肺炎感染を含む呼吸器感染症がピーク期に入って

いると一連の警告を発している。 

 

肺炎マイコプラズマや合胞体ウイルス（宮本注： 以下「RS ウイルス」）、インフルエンザ感染症はどの

ように識別するのか？高齢者や子供などの高リスクグループをどのように保護するか？ 

 

冬から春にかけては呼吸器感染症のピークシーズンとなる。周さんの子供は最近マイコプラズマ肺炎に

感染し、ほぼ 1か月間咳が続いている。 

 

周さん: 先月、マイコプラズマ肺炎に罹り、一週間の治療後に幼稚園に数日通わせたのですが、また咳

が出はじめたので、これは、学校で交差感染したのではないかなと思いました。 

 

国家疾病予防管理局は、現在、中国ではインフルエンザウイルスや RSウイルスなど 15種類の常見され

る呼吸器病原体に対する急性呼吸器感染症の監視体制が確立されているとしている。 

 

本年第 44週 (10月 28日～11月 3日まで) のモニタリング データから判断すると： 

 

定点病院救急においては、14歳以下の児童でインフルエンザ様疾患および急性呼吸器感染症による入院

患者の数が増加傾向を示し始め； 

 

現在、この年齢層の小児で常見される呼吸器感染症の病原体は、マイコプラズマ・ニューモニエとライ

ノウイルスである； 

 

この中で、北方地区ではマイコプラズマ肺炎の陽性率が比較的高い。 

 

国家呼吸器疾患臨床医学研究センター臨床部の楊海明主任医師は、子供の受診者数が最近明らかに増加

していると明らかにした。 

 

国家呼吸器疾患臨床医学研究センター臨床部の楊海明主任医師：マイコプラズマ感染はずっとピーク状

態にあります。現在我々が監視しているこの種病原体には、インフルエンザウイルスやノロウイルスの他

にアデノウイルスも含まれています。 

 

首都医科大学付属北京朝陽医院の董朝暉主任医師は「臨床的には、マイコプラズマ肺炎は 5 歳以上の小

児に多くみられるが、発熱と咳が主な臨床症状で、重度な空咳が主となっており、数週間から数か月続く

場合もある。乳幼児には喘鳴症状が現れる場合があり、注意が必要だ」と紹介した。 

 

首都医科大学付属北京朝陽医院董朝暉主任医師： マイコプラズマ肺炎は一般的に肺炎マイコプラズマ菌

により引き起こされ、成人も小児もともに感染しますが、未就学児や青年に多く見られ、持続的な空咳や

発熱、脱力感、胸痛などの症状が現れます。特に 2 歳以下の児童は、速やかに病院を受診するように注意

が必要です。 

 

専門家は、小児における肺炎マイコプラズマの診療には現在明確な診療基準がある。第一選択しとなる

のはマクロライド系薬物だが、具体的治療にあたっては、患者のさまざまな症状に応じて適切な抗生物質

を選択せねばならないと注意を喚起している。子供が重篤であれば早急に病院を受診せねばならない。家

長は医師の指示に従い、規則に沿った治療をし、無断で薬を中止したり、自己判断で治療計画を調整した

りしてはならない。 

 



北京児童医院王荃主任医師：家長は医師のアドバイスに従わなければなりません。もし子どもの咳が非

常に頻繁な場合は、医師の指導のもとで鎮咳薬の服用や痰を排出するために噴霧したり背中を叩いたりす

ることもできます。合理的な食事に注意し、正常な生活を心がけてください。 

 

専門家らは、気温の下降に伴い、将来的にはインフルエンザや肺炎マイコプラズマ感染症、RS ウイル

ス感染症など呼吸器感染症のリスクが高まることがあると警告している。 

 

複数の呼吸器感染症が同時流行しているが、どう対応すべきか？ 

 

中国疾病予防管理センターの常昭瑞研究員は、幼児や高齢者は、呼吸器感染症の予防管理における重点

グループであり、インフルエンザワクチン接種などの推奨に加え、個人の衛生や住居の換気をしっかりす

ると同時に、高齢者や子供等家のメンバーに対する健康観察をしっかりと実施せねばならないと述べた。 

 

中国疾病管理予防センター常昭瑞研究員： 幼児や高齢者は、呼吸器感染症の予防管理上の重点グループ

となります。良好な個人の衛生と健康的なライフスタイルを維持するという基礎に基づき、高齢者や幼児

の日常的な健康監視を強化することも必要となります。発熱や咳などの症状が現れた場合、速やかに病院

を受診し、医師の指示に従って科学的かつ安全な薬を服用せねばなりません。診療の過程では、患者や同

伴者は交差感染を避けるために予防措置を講じねばなりません。さらに、家族の中に呼吸器感染症患者が

いる場合、他のメンバーとの近距離での接触を避け、とくに特に高齢者や子供との濃厚接触を避けるなど、

他人との接触を避けるよう努めてください。 

 

冬から春にかけての小児呼吸器疾患の診療活動を円滑に進め、小児の肺炎マイコプラズマ感染症への対

応を図るため、北京市衛生健康委員会は、現時点で既に小児向けの夜間救急外来サービスを提供できる医

療機関（分院を含む）85か所を発表するとともに、小児科をもつ医療機関に対し、夜間の小児科救急外来

サービスの提供を強化し、医療サービスのプロセスを最適化することで、最寄りの病院で、すぐに医療サ

ービスを受けられるようにし、待ち時間を短縮するように指導をしている。 

 

（本社記者：杜希萌） 

 

https://www.chinanews.com.cn/jk/2024/11-15/10319771.shtml 

 

 

How to deal with the recent high incidence of respiratory infectious diseases in 

children? Experts' advice 
China News Network www.chinanews.com 2024-11-15 15:18 Source: CCTV News Client 

-------------------------------------------------------------------------------- 

Recently, the China Center for Disease Control and Prevention has issued a series of reminders, indicating that 

respiratory infections, including those caused by Mycoplasma pneumoniae, are entering the peak season.  

 

How to distinguish between Mycoplasma pneumoniae, syncytial virus, and influenza infection? How can high-risk 

groups such as the elderly and children be protected? 

 

Winter and spring are the peak seasons for respiratory infections. Ms. Zhou's child was recently infected with 

mycoplasma pneumonia, and has been coughing intermittently for almost a month. 

 

Ms. Zhou: I got mycoplasma pneumonia last month, and I was treated for a week. I went to kindergarten for a few 

days and coughed again. I think there may be cross-infection in school. 

 

The National Center for Disease Control and Prevention said that my country has established sentinel surveillance 

for acute respiratory infectious diseases for 15 common respiratory pathogens, including influenza virus and respiratory 

syncytial virus. 

 

According to the monitoring data of the 44th week of this year (October 28 to November 3): 

 

The number of outpatient and emergency influenza-like cases and hospitalized cases of acute respiratory infections 

in children aged 14 and under in sentinel hospitals began to show an upward trend; 

https://www.chinanews.com.cn/jk/2024/11-15/10319771.shtml


 

The common pathogens of respiratory infectious diseases detected in children in this age group are Mycoplasma 

pneumoniae and rhinovirus; 

 

Among them, the positive rate of Mycoplasma pneumoniae in the northern region is relatively high. 

 

Yang Haiming, chief physician of the clinical department of the National Clinical Research Center for Respiratory 

Diseases, revealed that the number of children seeking medical treatment has increased significantly recently. 

 

Yang Haiming, chief physician of the clinical department of the National Clinical Research Center for Respiratory 

Diseases: Mycoplasma infection has always been at a high incidence. The pathogens we have currently monitored 

include some influenza viruses, norovirus infections, and adenovirus infections. 

 

Yang Haiming, chief physician of the clinical department of the National Clinical Research Center for Respiratory 

Diseases: Mycoplasma infection has always been at a high incidence. The pathogens we have currently monitored 

include some influenza viruses, norovirus infections, and adenovirus infections. 

 

Tong Zhaohui, chief physician of Beijing Chaoyang Hospital affiliated to Capital Medical University: Mycoplasma 

pneumonia is generally caused by Mycoplasma pneumoniae. Both adults and children can get sick, but it is more 

common in preschool children and adolescents, with persistent dry cough, fever, fatigue, and chest pain. Children under 

2 years old should also pay attention to going to the hospital for treatment in time. 

 

Experts remind that there are clear diagnosis and treatment standards for Mycoplasma pneumonia in children. The 

preferred drugs are macrolide drugs. The specific treatment should choose reasonable antibiotics according to the 

different conditions of the children. Children with severe illness should see a doctor as soon as possible. Parents should 

follow the doctor's instructions for regular treatment and avoid stopping the medication or adjusting the treatment plan 

without authorization. 

 

Wang Quan, chief physician at Beijing Children's Hospital: Parents must follow the doctor's advice. If the child 

coughs very frequently, you can take some cough suppressants under the doctor's guidance. You can also do atomization 

and pat the child's back to help the child discharge phlegm. Pay attention to a reasonable diet and ensure a normal work 

and rest schedule. 

 

Experts warn that as the temperature drops, there may be an increased risk of respiratory infectious diseases such as 

influenza, Mycoplasma pneumoniae infection, and respiratory syncytial virus infection in the future. 

 

How should we respond to the co-prevalence of multiple respiratory infectious diseases? 

 

Chang Zhaorui, a researcher at the Chinese Center for Disease Control and Prevention, said, that young children and 

the elderly are the key groups for the prevention and control of respiratory infectious diseases. In addition to the 

recommended measures such as influenza vaccination, they should also pay attention to strengthening personal hygiene 

and ensuring good home ventilation. It is necessary to carry out necessary health monitoring on family members such 

as the elderly and children at the same time. 

 

Chang Zhaorui, researcher at the Chinese Center for Disease Control and Prevention: Children and the elderly are 

the key groups for the prevention and control of respiratory infectious diseases. On the basis of maintaining good 

personal hygiene and a healthy lifestyle, daily health monitoring of the elderly and children should be strengthened. If 

symptoms such as fever and cough occur, seek medical treatment in a timely manner according to the situation and use 

drugs scientifically and safely according to the doctor's advice. During the medical treatment process, patients and 

accompanying personnel should take good protection to avoid cross infection. In addition, if there are patients with 

respiratory infectious diseases among family members, try to avoid close contact with other family members, especially 

avoid contact with the elderly and children, and try to avoid contact with other people. 

 

To ensure the smooth medical treatment of children's respiratory diseases in winter and spring and to deal with 

Mycoplasma pneumoniae infection in children, to ensure the smooth medical treatment of children's respiratory 

diseases in winter and spring and to deal with Mycoplasma pneumoniae infection in children, and guided medical 

institutions with pediatric departments to increase the supply of night pediatric emergency services and optimize the 

medical service process so that children can obtain medical services nearby and conveniently, reducing waiting time. 

 

(CCTV reporter Du Ximeng) 



 

 

：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 以下は中国語原文 ：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 

近期儿童呼吸道传染病高发 如何应对？专家提醒 
中国新闻网 www.chinanews.com 2024-11-15 15:18 来源： 央视新闻客户端 

-------------------------------------------------------------------------------- 

近日，中国疾控中心连续发布提醒，提示包括以肺炎支原体感染为主的呼吸道感染正在进入高发季。 

 

肺炎支原体、合胞病毒、流感感染怎样分辨？一老一小等高危人群如何做好防护？ 

 

冬春季是呼吸道感染疾病的高发季节。周女士的孩子近期就感染了支原体肺炎，孩子断断续续已经咳嗽了

快一个月。 

 

周女士：上个月得了支原体肺炎，治疗了一个星期，去幼儿园上了几天学，又咳嗽了，我觉得学校可能会

交叉感染。 

 

国家疾控局表示，目前，我国已建立针对流感病毒、呼吸道合胞病毒等 15 种常见呼吸道病原体的急性呼

吸道传染病哨点监测。 

 

从今年第 44 周(10 月 28 日至 11 月 3 日)监测数据来看： 

 

哨点医院 14 岁及以下儿童的门急诊流感样病例数和急性呼吸道感染住院病例数开始呈现上升趋势； 

当前该年龄组儿童常见检出的呼吸道传染病病原体是肺炎支原体和鼻病毒； 

 

其中，北方地区肺炎支原体阳性率较高。 

 

国家呼吸系统疾病临床医学研究中心临床部主任医师杨海明透露，近期就诊儿童群体明显增加。 

 

国家呼吸系统疾病临床医学研究中心临床部主任医师 杨海明：支原体感染一直是处于高发状态。我们目前

监测到的这种病原还有一部分流感病毒、诺如病毒感染，还有腺病毒感染。 

 

首都医科大学附属北京朝阳医院主任医师童朝晖介绍，从临床上看，肺炎支原体肺炎多见于 5 岁以上儿童，

以发热、咳嗽为主要临床表现，咳嗽常为剧烈干咳，可能持续数周至数月。婴幼儿患者可能有喘息表现，应

予以警惕。 

 

首都医科大学附属北京朝阳医院主任医师 童朝晖：支原体肺炎一般是由肺炎支原体引起的，成人和儿童都

会得病，但是好发于学龄前儿童和青少年，持续干咳，发烧、乏力、胸疼。特别是 2 岁以下的儿童，也要注

意及时前往医院就诊。 

 

专家提醒，目前儿童肺炎支原体诊疗有明确的诊疗规范，首选药物为大环内酯类药物，具体治疗应根据患

儿不同情况选择合理抗生素用药。重症患儿应尽早就医。家长应遵从医生医嘱进行规律治疗，切忌擅自停药

或自行调整治疗方案。 

 

北京儿童医院主任医师 王荃：家长们一定要遵从医嘱。如果孩子咳嗽非常频繁，可以在医生的指导下去吃

一些镇咳的药物，还可以给孩子做雾化、拍背，帮助孩子把痰液排出。注意合理的膳食，保证正常的作息。 

 

专家提醒，随着气温下降，未来还可能会出现流感、肺炎支原体感染、呼吸道合胞病毒感染等呼吸道传染

病上升的风险。 

 

多种呼吸道传染病共同流行，应该如何应对？ 

 

中国疾病预防控制中心研究员常昭瑞表示，幼童和老年人是呼吸道传染病防控的重点人群，除了建议接种

流感疫苗等措施外，还应注意加强个人卫生、做好居家通风，同时对一老一小等家庭成员进行必要健康监测。 

 

中国疾病预防控制中心研究员 常昭瑞：幼童和老年人是呼吸道传染病防控的重点人群。在保持良好的个人



卫生和健康生活方式的基础上，还要加强对老年人和幼童的日常健康监测。如果出现了发热、咳嗽等症状的

时候，要视情况及时就医，遵医嘱科学安全用药。在就医过程中，患者、陪同人员都应该做好防护，避免交

叉感染。此外，如果在家庭成员中出现了呼吸道传染病患者，要尽量避免近距离接触家庭内的其他成员，尤

其是避免接触老年人和儿童，也要尽量避免接触其他人。 

 

为确保冬春季儿童呼吸道疾病的医疗救治工作顺利进行，应对儿童肺炎支原体感染，北京市卫生健康委目

前已经公布 85 家能够提供儿科夜间急诊服务的医疗机构(包括分院区)，并指导设有儿科的医疗机构加大夜间

儿科急诊服务供给，优化医疗服务流程，以便儿童就近、便捷地获得医疗服务，减少等候排队时间。 

 

(总台记者 杜希萌） 
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